

جونسون الى عبد الناصر عن التسلح النووى

13 أغسطس 1964

واشنطن فى 13 أغسطس 1964

عزيرى السيد الرئيس،

وددت أن أعبّر لكم عن خالص امتناني على رسالتكم المؤرخة فى 26 يوليو 1964، التى سلمها لى السفير كامل شخصيا. وأنا أقدر عظيم التقدير مراسلاتنا وأتوقع منها أن تستمر فى تحقيق نتائج مفيدة فى المستقبل.

وكان من دواعى السرور والرضا أيضا، أن أحصل على ضمانات شخصية منكم أن الجمهورية العربية المتحدة لا تتوى تكريس جهودها أو مواردها لحيازة أسلحة الدمار الشامل. وإن اهتمامكم بتعزيز رفاه شعبكم وحرصكم على السلام فى العالم، يشهد عليهما تصريحكم أن الجمهورية العربية المتحدة لا تفكر فى استحداث خطر نزاع نووى الى منطقة هى جزء منها.

وأعتقد أن تعبيركم على هذا النحو عن وجهات نظركم، يشكل خطوة هامة أخرى فى المسعى الدائم للتوصل الى سبل للحد من سباق التسلح النووى، وضمان الاستخدام السلمى للطاقة النووية. وشجعتنى أيضا تصريحاتكم لمساعد وزير الخارجية تالبوت وللسفير بادو، أنكم دائمو التفكير فى قيمة الضمانات الدولية بالنسبة لتطلعات الجمهورية العربية المتحدة الى أن يأتى يوم تتمكن فيه من بناء مفاعل للطاقة النووية.

واسمحوا لى أن أشكركم مرة أخرى على تطميناتكم، لأنها تمنحنى أملا متزايدا فى ابتعاد البشرية عن سباق التسلح المحموم الذى تصاعدت وتيرته حاليا أكثر من أى وقت مضى، وسعيها نحو الاعتماد دائما وبشكل أكبر على الحلول السلمية.

مع أخلص تحياتى،

ليندون جونسون

Washington, August 13, 1964.

Dear Mr. President:

I was most grateful for your letter of July 26, 1964,²[See Document 86](#). which Ambassador Kamel delivered to me personally. I place high value on our correspondence and anticipate that it will continue to yield useful results in the future.

It is most gratifying to have your personal assurance that the United Arab Republic does not intend to devote its efforts or resources to acquiring weapons of total destruction. Your interest in advancing the well-being of your people and the peace of the world is attested by your statement that the United Arab Republic has no thought of introducing the danger of nuclear conflict into the region of which it is a part.

I believe this expression of your views constitutes another significant step in

the continuing quest for means of curtailing the nuclear arms race and ensuring the peaceful use of nuclear energy. I am also encouraged by your statements to Assistant Secretary Talbot and Ambassador Badeau that you are continuing to give thought to the value of international safeguards in looking ahead to the time when the United Arab Republic may build a nuclear power reactor.

Again, let me thank you for your assurances. They give me increased hope that mankind is turning away from the ever-spiraling arms race and toward ever greater reliance on peaceful solutions.

Sincerely,